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آینده با نسل زد 
یادداشتی از  محمد رهبری درباره نظرسنجی ایسپا
از وضعیت رسانه ها و شبکه های اجتماعی 

آتش جنگ و سکوت چینی ها
یادداشتی از احمد زیدآبادی
 درباره بازیگر غایب تحولات خاور میانه  

دانشگاه؛ از بنی صدر تا پزشکیان 
 بازخوانی مواجهه رؤسای جمهور پس از انقلاب  
با  اعتراضات دانشجویان 

رفع فیلترینگ و FATF  شرط بهبود اقتصاد 
بررسی  اظهارات اخیر وزیر اقتصاد و دستیار اجتماعی رئیس جمهور

به نظر می رســد عزم دولتی ها برای حل مشکل اقتصادی کشور از راه های گوناگون بیشتر از 

پیش شــده اســت؛ عبدالناصر همتی، وزیر اقتصاد از پیش بردن مسئله FATF  با وفاق ملی 

 FATF سخن می گوید و علی ربیعی، دستیار اجتماعی رئیس جمهور از لزوم خروج از سیاهه

برای رســیدن به توسعه. ربیعی روز دوشنبه گفت: هیچ کشــوری با حضور در فهرست سیاه 

FATF توسعه پیدا نکرده است و رسانه ها و فعالان این عرصه با اشراف به مسائل و درنظر گرفتن 

ثبات جامعه، به تبیین این مسائل بپردازند، ضمن آنکه نباید در جامعه، تقابل فرهنگی میان 

فقر و توسعه صنعتی ایجاد کرد. همتی نیز بر این اعتقاد است که عدم وجود FATFیک ملت 

را تحریم می کند و مشکلاتی که برای دانشجویان ایرانی در چین و امارات صورت گرفته را مثال 

زده اســت. او در نهایت گفته که حواشــی اقتصاد را باید مدیریت و در عین حال باید امید به 

جامعه تزریق کنیم و مدیریت افکار عمومی را داشته باشیم. اما آنچه سخنان وزیر اقتصاد را در 

جمع مدیران مسئول و سردبیران رسانه های جمعی جالب تر کرده اشاره او به موضوع فیلترینگ 

فضای مجازی است. همتی گفته رفع فیلترینگ یکی از اولویت های دولت است و باید هر چه 

ســریع تر درخصوص آن تصمیم گیری کنیم. او حتی گفته رجیستری تلفن همراه مسئله ای 

است که نمی تواند به این شکل ادامه یابد و باید مردم بتوانند به بهترین و جدیدترین گوشی های 

تلفن همراه دسترسی داشته باشند. آنچه به نظر می رسد این است که دولت در حال پیدا کردن 

راهی است تا با کمک مجمع تشخیص مصلحت نظام مشکل ایران در پیوستن به FATF  و حل 

معضل CFT  و پالرمو را حل کند که دستاورد بزرگی برای دولت مسعود پزشکیان خواهد بود. 

پزشکیان چندی قبل گفته بود این پرونده را دوباره به مجمع تشخیص مصلحت نظام ارسال 

خواهد کرد و همتی نیز گفته بود گزارشی از وضعیت فعلی و اقدامات ضروری برای عادی سازی 

پرونده ایران در FATF به رئیس جمهوری ارائه کرده و براســاس دســتور رئیس جمهوری مقرر 

شــده اســت اقدامات لازم برای رفع محدودیت ها و تعلیق اقدام تقابلی گروه اقدام ویژه مالی 

در چارچوب منافع ملی کشور پیگیری شده و همزمان نسبت به رفع دغدغه ها و نگرانی  های 

داخلی در این خصوص از طریق همکاری نهادهای اقتصادی با شورای عالی امنیت ملی اقدام 

شود. چندی قبل سخنگوی دولت اعلام کرد که در چند روز آینده اسناد مورد نیاز برای بررسی 

این پرونده در مجمع تشخیص مصلحت نظام را تأمین خواهند کرد. غلامرضا مصباحی مقدم 

از اعضای مجمع نیز خبر داده: »آقای پزشــکیان خودشان عضو مجمع تشخیص مصلحت 

هســتند و در جلســات حضور پیدا می کننــد، از FATF دفاع خواهند کــرد و مجمع هم آن 

را تصویــب می کند.«  FATF )کارگروه ویژه اقدام مالــی( ۴۱ توصیه دارد که ۳۹ توصیه آن در 

کشور اجرایی شده اما دو موضوع CFT و پالرمو به اجرا نرسیده و متوقف مانده است. به عقیده 

کارشناسان عدم وجود FATF در کشــور با این حجم کم صادرات و واردات حدود ۲۵ میلیارد 

دلار ضرر است. دولت پیشین از مخالفان FATF بود و احسان خاندوزی، وزیر اقتصاد صراحتاً 

عنوان کرده بود که بحث FATF یک موضوع کم اهمیت در اقتصاد کشور و آدرس غلطی است 

که برخی بر آن اصرار دارند.  آن زمان که محمدرضا فرزین، رئیس بانک مرکزی دولت سیزدهم 

بود راه حلی پیشنهاد داده بود که ایران سوئیفت و FATF خودمان را داشته باشد که با واکنش 

همتی مواجه شده بود: »من نمی دانم چرا ایشان چنین نکته ای را گفته اند و بعید می دانم این 

موضوعات را ندانند و شاید به اشتباه چنین حرفی نقل شده است. برخی گفته اند که منظور 

ایشــان این بوده که از کشورهای بریکس و کشورهایی که با ما رابطه خوبی دارند، عضوگیری 

کنیم، که این هم نشدنی است. مصوبه اخیر FATF که تصویب شد، تداوم حضور ایران، کره 

شمالی و میانمار را مجدداً اعلام کرد و سپس تاکید کرد که کشورهای عضو در مبادلات پولی و 

بانکی با این کشورها باید ضوابط گروه اقدام مالی را رعایت کنند. معنی این مصوبه این است 

که کشورهای چین، برزیل، عربستان، هند و پیمان شانگهای که عضو بریکس هستند، باید 

ضوابط گروه اقدام مالی را رعایت کنند. کشورهای چین و هند از ارکان اصلی گروه اقدام مالی 

FATFهستند، مگر می توانند ضوابط را کنار بگذارند.«

صدور کیفرخواست پرونده چای دبش

دادســتان عمومی و انقلاب تهران از صدور کیفرخواســت 

پرونده چای دبش و ارســال آن به دادگاه خبر داد. شــرکت 

دبش ســبز گســتر از دهه ۴0 آغاز به کار کرد اما روند دبش 

شــدن در چند سال اخیر طی شده اســت. از سال ۱۳۹۲ 

که با اعطای استاندارد سیستم مدیریت کیفیت، استاندارد 

سیستم مدیریت و ارزیابی رضایت مندی مشتریان، استاندارد 

سیســتم مدیریت ایمنی مواد غذایی و سیســتم ارزیابی و 

استاندارد کنترل خطرات مواد غذایی بر سر زبان ها افتاد تا 

تیر ۱۳۹7 که در پنجمین گردهمایی بزرگ مسئولین دولت 

و مدیران و مدیران ارشــد بنگاه های برتر اقتصادی، تندیس 

طلایی دریافت کرد؛ فرصتی برای شناخته شدن و برقراری 

ارتباط برای آنچه در ســال های بعد رقم خورد؛ به وجود آمد. 

ارتباطات هم به خوبی نتیجه داده و این شــرکت توانســت 

مبالغ کلانی از ذخایر ارزی و سیستم بانکی کشور دریافت 

کند. در پرونده مبالغ ارزی و ریالی پرداختی به این شرکت نام 

ساداتی نژاد وزیر سابق کشاورزی نیز به چشم می خورد. پس 

از حکم ساداتی نژاد حالا صالحی دادستان عمومی و انقلاب 

تهران از صدور کیفرخواســت پرونده چــای دبش در ۶۱۳ 

صفحه و ارســال آن به دادگاه خبــر داده و گفته: در پرونده 

چای دبش تاکنون برای ۶۳ نفر کیفرخواســت صادر شده 

که بعضی از این افــراد کارمند بانک، بعضی کارمند وزارت 

جهاد کشــاورزی، وزارت صمت و ســازمان توسعه و تجارت 

و تعــدادی نیز از مدیران و عوامل گروه دبش و شــرکت های 

وابســته به آن هســتند. به گزارش قوه قضائیه، صالحی با 

بیان اینکه در این پرونده که از اواخر ســال ۱۴0۱ تشــکیل 

شده، از ۳۳ کارشناس در رشته های مختلف استفاده شده 

است، عنوان کرد: به لحاظ وسعت و پیچیدگی موضوعات 

در این پرونده، تحقیقات مفصل و دقیقی با مشــورت های 

صاحب نظران حقوقی صورت گرفته است. دادستان تهران 

با بیان اینکــه پرونده چای دبش با ضمائــم آن دارای ۳۵0 

جلــد و 70 هزار صفحه اســت، گفــت: اتهامات متهمین 

اصلــی این پرونده، اخلال کلان و عمده در نظام اقتصادی 

و ارزی کشور، معاونت در این اتهام، تحصیل مال نامشروع و 

همچنین پرداخت و اخذ رشوه است. صالحی ادامه داد: در 

پرونده مذکور، علاوه بر مسائل و تخلفات ارزی گروه دبش، 

بیش از ۳0 هزار میلیارد تومان تسهیلات بانکی بدون ضوابط 

و مقررات در اختیار این گروه گذاشته شده که ۹ هزار میلیارد 

تومان آن معوق شده است. تاکنون اموالی که از متهم اصلی 

این پرونده شناسایی و توقیف شده، حدود ۲0 هزار میلیارد 

تومان اســت. ماجرای پرونده چای دبش  نخســتین بار در 

آذرماه سال گذشته توسط سازمان بازرسی کل کشور اعلام 

شد. این سازمان خبر داد که گروه کشت و صنعت دبش در 

سال های ۱۳۹۸ تا ۱۴0۱ برای واردات چای و ماشین آلات 

مبلغی برابر با ســه میلیارد و سیصد و هفتاد میلیون دلار ارز 

دریافت کرده که یک میلیارد و چهارصد و هفتاد و دو میلیون 

دلار از ایــن مقــدار، ارز دولتــی بوده اســت. واردات چای و 

دســتگاه های این گــروه بازرگانی، نیازمند ثبت ســفارش 

و تاییدیــه وزارت صمــت، جهاد کشــاورزی و بانک مرکزی 

بــوده کــه در ســال های ۱۴00 و ۱۴0۱ با هماهنگی های 

صورت گرفته توســط مدیــران دســتگاه های مذکور، ثبت 

ســفارش های این گروه به میزان بیشتر از نیاز کشور تأیید و 

به محض ارسال برای بانک مرکزی تخصیص لازم انجام شده 

است؛ درحالی که برای دیگر شرکت های متقاضی شرایطی 

از جمله ســابقه قبلــی واردات و... ملاک عمــل تأیید قرار 

می گرفت و بنا به اظهار برخی واردکنندگان بعضاً هیچ کدام از 

ثبت سفارش های درخواستی آنها مورد تأیید قرار نمی گرفت. 

حجت الاسلام محسنی اژه ای، رئیس قوه قضائیه گفته بود 

که در ســال ۱۴00 و ۱۴0۱ به ترتیب شصت درصد و هفتاد 

درصد از کل ارز تخصیص یافته برای واردات چای به این گروه 

پرداخت شده درحالی که رقم دریافتی آن در سال های ۹۸ و 

۹۹ به ترتیب ۲ و ۲۱ میلیون دلار بوده است.  او همچنین در 

اردیبهشت امسال گفته بود: »پرونده چای دبش، پرونده ای 

است که ذهن مردم را مشغول کرده است؛ عدد و رقم مطرح 

در این پرونده، عدد و رقم بزرگی اســت و نکته مهم آنکه، در 

زمــان کوتاهی این قضیه رخ داده اســت؛ بدین معنا که از 

سال ۱۳۹7 و ۱۳۹۸ شروع شده و یک عدد و رقم کم، مرتب 

زیاد شده است و در طول یک سال، عمده ی این قضیه رخ 

داده اســت.« رئیس دستگاه قضا ادامه داد: »پرونده هایی 

نظیرِ پرونده چای دبــش را نمی توانیم عادی تلقی کنیم و 

فی المثل دو ســال منتظر بمانیم که تعیین تکلیف نهایی 

شوند و پس از آن، به روشــنگری و اطلاع رسانی بپردازیم؛ 

البته در خصوص پرونده مزبور، دادستان و بازپرس مربوطه 

مســتمراً در حال تلاش هستند و قرار نهایی این پرونده در 

دادســرا نیز اخیراً در مرحلــه صدور بود که موارد و اســناد 

جدیدی از جمله مُهر های جعلی منتسب کشف شد که لازم 

بــود در این خصوص از برخی از مقامات داخلی و خارجی 

و برخی وزارتخانه ها تحقیق شود؛ همچنین اسناد دیگری 

درخصوص این پرونده کشــف شــد که حاکی از پرداخت 

رشوه بود؛ در این خصوص نیز باید موضوع روشن شود که 

در قبال این پرداخت رشــوه ها چه اقداماتی صورت گرفته 

اســت؛ به هرترتیب همه ایــن موارد زمان بَر هســتند؛ اما 

می توان یک مقداری در بررسی ها تسریع کرد.«

اقـتـصــاد
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 FATF ــرینگ و ع فیلت  رفـ
شرط بهبود اقتصاد

بررسی  اظهارات اخیر عبدالناصر همتی وزیر اقتصاد و علی ربیعی دستیار رئیس جمهور

رویداد

ادامه سرمقاله

رخداد قضایی

مشارکت آذربایجان در ساخت 
راه آهن رشت-آستارا 

اقدامــات لازم برای ســاخت راه آهن رشــت- آســتارا 

آغاز شــده و مشــارکت دولت آذربایجان برای توســعه 

زیرســاخت های ریلــی منتهی به این مســیر اهمیت 

بالایی دارد. به گــزارش ایلنا، فرزانــه صادق مالواجرد 

وزیــر راه و شهرســازی در دیدار با معاون نخســت وزیر 

کشور آذربایجان با بیان اینکه همکاری های ترانزیتی 

بین دو کشور بسیار مهم است و باید توسعه پیدا کند، 

گفت: راه اندازی مســیر ریلــی پارس آباد - بندرعباس 

مورد تقاضای روسیه است و راه اندازی این مسیر نیاز به 
همکاری آذربایجان دارد.

ساعت شروع صفحه آرایی
ساعت پایان صفحه آرایی

ساعت پایان ویراستاری
امضای دبیر سرویس

تایید سردبیر
تایید مدیرمسئول

بحث های پیرامون پیوستن ایران به  FATF همچنان ادامه دارد 

و در این رابطه بهنام ملکی، کارشــناس اقتصاد بین الملل 

به »هم میهن« گفت، با اینکه مخالفان عضویت ایران در 

FATF می گویند کشــور دچار محدودیت خواهد شد اما 

برعکس این کار می تواند گامی باشــد که تحریم ها نیز 

 FATF برداشته شود. او می گوید: پیام عضویت ایران در

این اســت که می خواهیــم گام های مثبتی برای توســعه 

برداریم و به دنبال اعتمادسازی هستیم.
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 آقــای ربیعی گفته اند هیچ کشــوری با حضور در لیســت ســیاه 

FATF توسعه نیافته است، نظر شما چیست؟

درســت اســت که حتی بــا پیوســتن بــه FATF امــکان دارد بــاز هم با 

محدودیت هایــی مواجــه باشــیم امــا واقعیت این اســت که بــه هرحال 

بایــد از یک جا شــروع کنیــم و انتظار این اســت که بعــد از آن گام های 

بعــدی برداشــته شــود تــا بتوانیــم تحریم هــای خارجــی را از ســر راه 

اقتصاد ایــران برداریم. من بــر روی این نکته تاکیــد دارم که تحریم های 
 
داخلی نیز کم اثرتر از تحریم های خارجی نیســت و باید تلاش شود آنها را 

نیز برطرف کنیم. 
Ó 

 منظورتان از تحریم های داخلی چیست؟

همیــن فضایی که در کســب و کار وجود دارد، ماننــد قیمت گذاری های 

ســرکوبگرانه که در بخــش تولید اســت و همچنین سیاســتگذاری های 

ضــد تولید مانند صدور مجوز و عدم شــفافیت هایی که در کشــور داریم. 

یــا بودجه هایی که ضد توســعه عمــل می کنند و همچنیــن نظام اداری 

ناکارآمد و غیر پاسخگویی که وجود دارد. اینها تحریم های داخلی هستند 

که باعث شده ســرمایه گذاری داخلی تضعیف شود. انتظار این 

اســت که با استقرار دولت آقای پزشکیان شاهد برون رفت از 

این مشکلات باشــیم، هر چقدر این گره ها زودتر باز شود 

می توانیــم بــه آینده امیدوارتر شــویم. ایــران باید هرچه 

 FATF ســریع تر درخواســت خود را بــرای عضویــت در

ارائه کند، البته این در حالی اســت که همچنان شــاهد 

افزایش تحریم ها هستیم و چند روز پیش هواپیمایی کشور 

تحریم شــد و باید جلوی روند این مشکلات گرفته شود وگرنه 

مشکلات اقتصادی ما بیشتر خواهد شد.
Ó 

  عضویــت ایــران در FATF می توانــد یــک پیــام از طــرف دولت 

چهاردهم به جهان باشد؟

به نظر می رسد اینگونه باشد هرچند مخالفان می گویند عضویت ایران در 

FATF باعث خواهد شد محدودیت های جدیدی در مورد نقل و انتقالات 

مالی برای کشــور ایجاد شــود، اما می بینیم برخی کشورهای دیگر مانند 

روســیه نیز تحریم هســتند امــا عضو FATF نیز هســتند. بــه جز بحث 

تحریم های آمریکا که موضوع کلان و مهمی اســت، دو کشــور هم پیمان 

با ما یعنی چین و روســیه نیز برای مــراودات مالی و تبادلات تجاری بحث 

عدم عضویت ایــران در FATF را مطرح می کننــد. هرچقدر اقتصاد را از 

تاریکخانه ای بودن بیرون بیاوریم و به ســمت شــفافیت برویم یک گام به 

ســمت مثبت شــدن اقتصاد خواهیم رفت و برعکس هرچقدر به ســمت 

 FATF تاریکی برویم از توســعه دور خواهیم ماند. پیــام عضویت ایران در

این است که می خواهیم گام های مثبتی برای توسعه برداریم و همچنین 

به دنبال اعتماد بیشــتر هستیم تا مشــکلات و چالش های بانکی در بُعد 

بین المللی را تعدیل کند. 

بهنام ملکی کارشناس اقتصاد بین الملل:پیام عضویت ایران در FATF، اعتمادسازی است

گزارشگرهممیهن
علی ایوبی

پیمان مولوی، کارشــناس اقتصــادی در گفت وگو با »هم میهــن« درباره 

ســخنان عبدالناصرهمتی به این نکته اشاره دارد که وزیر اقتصاد درباره 

برنامه های اقتصادی خود به روشنی سخن نگفته تا بدانیم رفع فیلتر به 

عملی شــدن آن کمک می کند یا خیر. او همچنین در مورد پیوستن ایران 

به  FATF معتقد اســت تا زمانی که نهاد دولــت در ایران نتواند ذینفعان 

FATF و ذینفعان تحریــم و واردات و صادرات را توجیه کند، کاری از پیش 

نخواهیم برد.

Ó 

 آقای همتی از رفع فیلترینگ و همچنین تلاش دولت برای پیوستن به 

FATF گفته، تحلیل شما چیست؟

بــه این نکته باید توجه داشــت که نهاد دولت در ایران، در ســالیان متمادی و با 

روش های مختلف تضعیف شده است و وقتی درباره دولت ها صحبت می کنیم 

باید این را بدانیم که شــعاع حرکتی دولت به هیچ وجه با شعاع حرکتی دولت در 

سال ۱۳۶۸ تا سال ۱۳7۶ قابل مقایسه نیست. به مرور از سال ۱۳7۶ به بعد، با 

ایجاد سازمان های موازی کارایی تصمیم گیری دولت ها کمتر و کمتر شده است، 

از دید من فیلترینگ در جای دیگری انجام می شود اما چوب آن را دولت می خورد 

حامــد بیــدی، کارشــناس فــن آوری و مدیــر پلتفــرم کارزار در گفت وگــو با 

»هم میهــن« دربــاره ســخنان وزیــر اقتصاد دربــاره رفــع فیلترینگ گفته 

فیلترینگ قطعاً مانع جدی در مســیر اقتصاد دیجیتال و کســب و کارهای 

آنلاین اســت. او البته معتقد اســت نبایــد فیلترینگ را محــدود به یک 

وزارتخانه دید و یک نگاه کل نگرانه باعث خواهد شد کل کابینه دولت 

تلاش خود را معطوف به رفع مشکلات فضای مجازی کشور کند.

Ó 

 آقای همتی از لزوم رفع فیلترینگ گفته، شما این حرف را 

در مورد اقتصاد دیجیتال چگونه تحلیل می کنید؟

محدودیت های اینترنت که مهمترین آن فیلترینگ است و البته فقط آن نیست 

و اختلالات و کندی سرعت را هم شامل می شود، قطعاً یک مانع بزرگ 

و جدی در مســیر اقتصاد دیجیتال و کسب و کارهای آنلاین 

اســت. این محدودیت ها در چند سطح ضربه خود را وارد 

می کند؛ یک سطح مشکلات برای پلتفرم های داخلی 

و باید جوابگو نیز باشــد، در اینجاست که اشــکال بزرگی نمایان می شود که آیا 

می شود دولت براساس چیزی که قدرت آن را ندارد وعده بدهد؟ بر کسی پوشیده 

نیســت که مشکل قشر متوســط جامعه ایران در کنار بحث کنترل تورم، ایجاد 

شغل، رشد اقتصادی و ایجاد ارتباط بهتر با دنیا، موضوع استفاده آزاد از اینترنت 

و احترام به حق انتخاب شبکه های اجتماعی برای فعالیت است. حتماً فیلترینگ 

از بُعد اجتماعی و اقتصادی جزو سه موضوع اصلی کشورمان است؛ از بُعد 

اقتصادی همه ما ســاعت ها سرگردان هستیم تا بتوانیم فیلترینگ را 

دور بزنیم تا وارد شبکه های اجتماعی شویم، هم اکنون ۴۸ میلیون 

ایرانی در اینستاگرام عضو هستند و بیش از ۲ میلیون نفر مستقیم 

و غیرمســتقیم از این بستر کســب درآمد دارند و در کشور شغل 

ایجاد کرده و نقش مهمی در گذار به اقتصاد دیجیتال را داشــته 

است. چرا باید چنین امکانی فیلتر باشد؟ به جز اینکه 

ذینفعان فــروش وی.پی.ان از آن منفعت ببرند 

فیلترینگ آن هیچ نفعی بــرای دیگران ندارد. 

در همین دوره از انتخابات دیدیم که افراد در 

توئیتر و اینســتاگرام فعالیت می کردند نه 

است که فروش مستقیم و غیرمستقیم دارند و اقتصاد آنها به اینترنت وابسته است، 

سطح دیگر شــرکت هایی است که اینترنتی نیســتند اما حضور موثری در فضای 

اینترنت دارند؛ مثلاً از ابزارهای بازاریابی دیجیتال برای ارتباط با 

مشتریان خود استفاده می کنند. تمام سطوح به زیرساخت 

اینترنت وابســته اســت و اگر این زیرساخت بهینه باشد 

بسیار تاثیرگذار خواهد بود. از طرف دیگر بحث کسب و 

کارهای کوچک، خانگی و محلی اســت که صدها هزار 

مورد از آنها در فضای شبکه ای مانند اینستاگرام فعالیت 

داشتند و خود را توسعه دادند و هزینه های بالایی کردند تا 

بتوانند مخاطبان زیادی کسب کنند اما به خاطر اتفاقی که 

در سال ۱۴0۱ افتاد عملاً غرفه های دیجیتال آنها که 

همان صفحات شان در شبکه های اجتماعی بود 

از بین رفت و با فیلترینگ اینســتاگرام چیزی 

شبیه به پلمب شدن سراسری کسب و کارهای 

در ایتا و روبیکا، هم اکنون نیز خیلی از مباحث و تضارب اندیشــه در شبکه های 

اجتماعی مانند توئیتر رخ می دهد، چرا وقتی همه نمایندگان مجلس و دولتی ها 

در آنجا هســتند و اظهارنظر می کنند اما فیلتر نیز هست؟ در اینجاست که باید 

به دنبال ذینفع فیلترشکن فروش باشیم. من چندی پیش برای رئیس جمهور و 

وزیر ارتباطات نوشتم که تا وقتی نفع و منفعتی را به هر دلیل برای گروهی ایجاد 

می کنید و درآمد پایداری برای آنها اتفاق می افتد، دیگر نمی توان این درآمد را از 

آنها گرفت مگر اینکه جایگزین دیگری بدهید والا تمام سعی خود را می کنند که 

فیلترینگ برداشته نشود. این اتفاق قطعاً بر روی سیاستگذاری های اقتصادی 

کشــور تاثیر می گذارد. قطعاً برداشته شدن فیلترینگ بر اقتصاد و جامعه تاثیر 

خواهد داشــت و کمک خواهد کرد افرادی که جــزو ۵0 درصدی بودند که رای 

ندادند نیز ببینند که در کشــور اتفاقــات مثبتی در حال رخ دادن اســت و این 

می تواند نهاد دولت را بازیابی کند اما متاسفانه در ایران هیچ علاقه و اراده ای به 

بازیابی قدرت نهاد دولت وجود ندارد. 
Ó 

 وزیر اقتصاد در این شرایط چه باید انجام دهد؟

آقای همتی به عنوان وزیر اقتصاد بایــد در حوزه مالیات ها کار کند. 

در کجای دنیا سیاســت انقباضی را در پیش می گیرند اما با مالیات 

به مردم فشــار می آورند؟ یا در بحث بودجه اگر قرار باشد همچنان 

همان ردیف های قبل را داشته باشیم و همان هزینه های گذشته را 

در جاهایی داشته باشیم که نقشی در تولید ناخالص 

داخلــی ندارند، قطعاً آقای همتــی نیز کاری از 

پیش نمی برند. به نظر من در مورد برنامه های 

وزیر اقتصاد خیلی روشــن صحبتی نشده 

کــه بتوانیم بــا صراحــت بگوییم اگر 

خرد محلی و خانگی رخ داد. طبیعتاً با وجود اینکه فیلتر بود با فیلترشکن دسترسی 

خود را پیدا کردند اما طبعاً یک ترمز جدی در روند رشد در کسب و کارهای محلی 

و خانگی بود بنابراین رفع فیلترینگ در این زمینه اتفاقات مثبتی را رقم خواهد زد. 

در بحث استفاده از ابزارها و فن آوری های روز هم محدودیت های زیادی داریم که با 

رفع فیلترینگ بسیاری از آن مشکلات حل می شود و می توانیم ارتباطات بین المللی 

موثرتر و مخاطبان بین المللی بیشتری را چه در بخش تجاری و چه رسانه ای جلب 

کنیم و افرادی که در کسب و کارشان بر روی محتوا متمرکز هستند، می توانند دامنه 

فعالیت خود را گســترش دهند. رفع فیلترینگ می تواند یــک حرکت جدی برای 

توســعه و رشــد اقتصادی ایجاد کند اما باید به این نکته نیز توجه داشته باشیم که 

مانع ما تنها فیلترینگ نیست. در واقع در حوزه اقتصاد دیجیتال یک مانع بزرگ به 

نام تحریم را داریم که اگر آن را نادیده بگیریم به نتیجه مطلوب نخواهیم رســید؛ به 

عنوان مثال بســیاری از پلتفرم ها از سمت ما فیلتر هستند اما در صورت رفع فیلتر 

هم بسیاری از امکانات حرفه ای آنها به دلیل تحریم برای ما غیرقابل استفاده است. 

لازمه داشتن یک اقتصاد پویا در کشور رفع فیلترینگ و همچنین رفع رویکرد امنیتی 

نســبت به اینترنت اســت. به نظر من ریشه تفکری که به فیلترینگ می رسد باعث 

می شود که ما  FATF را نپذیریم و یک سیاست مشترک به این تصمیمات منجر شده 

که نتیجه این سیاست اشتباه انزوای بیشتر کشورمان باشد.
Ó 

 دولــت جدید و بــه خصــوص وزارت ارتباطات در ایــن چند ماه 

تلاشی برای بهبود اوضاع اینترنت کرده اند؟

نه به هیچ وجه، نه در ســطح زیرســاخت و نه در ســطح رگالیتورهای محتوایی شاهد 

فیلترینگ برداشته شود بقیه مشکلات پیش روی برنامه های ایشان 

حل خواهد شد، من خیلی متوجه نشدم رابطه برنامه های اقتصادی 

آقای همتی با برداشته شدن فیلترینگ در چیست.
Ó 

 آقای ربیعی به عنوان دستیار اجتماعی رئیس جمهور نیز 

از این گفته اند که تا وقتی در لیســت سیاه FATF هستیم 

نمی توانیم توسعه پیدا کنیم، خروج از این لیست سیاه را در 

اقتصاد کشور چقدر تاثیرگذار می دانید؟

بیایید کمی از صحبت های تکراری فاصله بگیریم، تا زمانی که نهاد 

دولت در ایران نتواند ذینفعان FATF و ذینفعان تحریم و ذینفعان 

واردات و صادرات و ارز ارزان را توجیه کند کاری از پیش نمی بریم.
Ó توجیه کند یعنی چه؟ 

ذینفعان از یک انحصار و محدودیت درآمد دارند، ما اکنون در این 

موقعیت هســتیم که دولت باید به آنها بگویــد که می خواهد این 

انحصار و محدودیت را بردارد و آن را حل کند، در این فرآیند نگران 

نباش، چون نان تو کساد نمی شــود بلکه در جای دیگری تامین 

خواهی شــد. در حالت واقع بینانه راه حلی به جز رسیدن تفاهم با 

ذینفعان در داخل ایران برای برون رفت از این شرایط نداریم، حالا 

می توان اســم آن را وفاق گذاشت یا مذاکره و یا هر چیز دیگر اما تا 

به این نقطه نرسیم امکان حل شدن موضوعات وجود ندارد. چند 

ســال است که ماجرای FATF حل نشده باقی مانده است؟ چند 

سال است که واردات خودرو انجام نمی شود ؟ چند سال است که 

ارز دونرخی داریم؟ همه اینها ذینفع دارند و تا این مشــکلات را با 

ذینفع آن حل نکنیم کاری از پیش نمی بریم. 

هیچ گونه بهبودی نیســتیم و اساساً اینگونه بهبودها نیاز به یک تغییر 

رویکرد جدی اســت. وضعیت فعلی شــاید از نظر ما شهروندان دچار 

عوارض و مشکلات زیادی باشد اما این وضعیت نتیجه مستقیم همان 

تصمیماتی است که قبلاً گرفته شده و وضعیت فعلی از نظر کسانی که 

اینترنت را محدود کرده اند یک وضعیت مطلوب محســوب می شود؛ 

بنابراین برای رفع این مشــکلات باید یک تغییر رویکرد جدی داشــته 

باشیم. با رفع فیلترینگ می توانیم بخش عمده ای از اختلالات را حذف 

کنیم اما تاکنون تغییر ملموسی رخ نداده است.
Ó 

 فکــر می کنــم بایــد امیدمــان را از ســمت وزارت 

ارتباطات به ســمت وزارت اقتصاد ببریم شــاید آقای 

همتی کاری برای رفع فیلترینگ انجام دهد...

به نظر من تمرکز بر روی وزارت ارتباطات هم درست نیست، اتفاقاتی 

که امروز شاهد آن هستیم لزوماً نتیجه ضعف این وزارتخانه نبوده بلکه 

اختیارات لازم و کافی در طی سال های گذشته از آنها گرفته شده است 

و در سطح شورای عالی فضای مجازی و دیگر نهادها توزیع شده است. 

مــن فکر می کنم اگر توقع رویکرد داریم باید از کل کابینه دولت توقع 

داشته باشیم و اتفاقاً این نگاه کل نگرانه نسبت به فیلترینگ است که 

باید باعث شود عزم وزیر اقتصاد را در کنار وزیر کشور و وزیر اطلاعات 

و دیگر وزرایی که به این موضوع مرتبط هستند ببینیم، بنابراین تقلیل 

دادن این موضوع به یک وزارتخانه یک اشتباه جدی است.

ذینفعان FATF باید توجیه شوند

رفع فیلترینگ را از کل کابینه توقع داشته باشیم

پیمان مولوی کارشناس اقتصادی:

حامد بیدی کارشناس عرصه دیجیتال:

لبنیات ۳۰درصد گران شد

از تاریخ 7 مهرماه ســال جــاری قیمت محصولات لبنی 

۳0درصــد افزایش یافت که شــامل ۱۴درصــد افزایش 

ناشــی از تغییر قیمت شــیرخام و ۱۶درصد هزینه های 

سربار تولید اســت. به گزارش تسنیم، رضا باکری، دبیر 

انجمن صنایع لبنی گفت: نرخ گذاری محصولات لبنی 

تابع یک رشــد قیمت منطقی با نظارت سازمان حمایت 

اســت و کلیه محصولات لبنی مشــمول گروه ۴ کالایی 

هستند. باکری به این نکته اشاره داشته است که مصوبه 

انتقال محصولات لبنی به گروه چهار بر اســاس مصوبه 

ســتاد تنظیم بازار کشوری در سال قبل است که در سال 

گذشته مسکوت ماند و در ســال جاری سازمان حمایت 

این مصوبه را فعال کرد. بنابر این گزارش در گذشته ۴ قلم  

 ،UF محصولات لبنی تنظیم بازاری شامل پنیر ۴00گرمی

ماست دبه ۲/۵کیلوگرمی، شیر یک لیتری کم چرب و شیر 

نایلونی ۹00گرمی به صورت جداگانه بررسی و با تعیین 

قیمت های حمایتــی به اصطلاح به صــورت تنظیم بازار 

اعلام می شد که اکنون این تفکیک برداشته شده است.

گزارش 
دولت

مناقصه عمومی همزمان با ارزیابی )یکپارچه(

 مناقصه شماره 024-03-30838  خرید و نصب سرور و متعلقات

روابط عمومی شرکت پالایش گاز شهید هاشمی نژاد

1- نوع مناقصه: یک مرحله ای  -  مناقصه عمومی همزمان با ارزیابی )یکپارچه( نوبت دوم

2- نوع فراخوان: عمومی.

3 – نام ونشانی مناقصه گذار: شرکت پالایش گاز شهید هاشمی نژاد )SGPC( به آدرس: مشهد، خیابان آبکوه، نبش دانشسرای شمالی، 

شماره 255، شرکت پالایش گاز شهید هاشمی نژاد– دبیرخانه کمیسیون مناقصات. 

تلفن مسوول کمیسیون مناقصات و کمیته فنی بازرگانی:  051-37288016

تلفن دبیر کمیسیون مناقصات:  051-37285045 

تلفن دبیرخانه کمیته فنی بازرگانی: 051-37298055

تلفن دبیرخانه کمیسیون مناقصات:  051-37285024

نمابردبیرخانه کمیسیون مناقصات و کمیته فنی بازرگانی:  051-37285024

Tender@Nigc-Khangiran.ir  :آدرس پست الکترونیک

مبلغ  به  دولتی  معاملات  برای  تضمین  نامه  آیین  در  شده  اعلام  تضمین های  کار:  ارجاع  فرآیند  در  شرکت  تضمین  مبلغ  و  نوع   -4

6,134,250,000 ریال ) شش میلیارد و یکصد و سی و چهار میلیون و دویست و پنجاه هزار ریال (. 

 5- نحوه و مهلت دریافت اسناد: متقاضیان می توانند تا ساعت 18:59 مورخ 1403/08/03، نسبت به دریافت اسناد مناقصه از طریق 

سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )سامانه ستاد( به آدرس www.setadiran.ir  و با شماره فراخوان 2003092134000091  در سامانه 

اقدام نمایند. لازم به ذکر است تمامی مراحل برگزاری مناقصه از طریق سامانه مذکور انجام خواهد شد.

6- آخرین مهلت ارسال پاکت های پیشنهاد: متقاضیان بعد از دریافت اسناد مناقصه از سامانه مذکور می بایست حداکثر تا ساعت  18:59  

مورخ 1403/08/17، اسناد مناقصه تکمیل شده را به همراه مدارک مورد نیاز در سامانه بارگزاری و ثبت نمایند. 

اتاق  محل  در   ،1403/09/07 مورخ   10:30 ساعت  در  شرایط  واجد  شرکت های  مالی  پاکتهای  پیشنهادات:  گشایش  زمان  و  محل   -7

کنفرانس اداره مشهد )دفتر آبکوه( به آدرس مشهد، خیابان آبکوه، نبش آبکوه 7 )دانشسرای شمالی(، شماره 255، شرکت پالایش گاز 

شهید هاشمی نژاد، با حداقل  سه پیشنهاد تایید شده گشایش خواهد یافت.

ضمناً با توجه به این که مناقصه عمومی همزمان با ارزیابی )یکپارچه( می باشد، لذا لازم است مناقصه گران علاوه بر تکمیل و بارگزاری 

اسناد ارزیابی کیفی و مستندات مربوطه نسبت به بارگذاری همزمان پاکات )الف(، )ب( و )ج( نیز در سامانه اقدام نمایند.

شناسه آگهی: 1805500

نوبت دوم
شركت ملی گاز ایران

شركت پالایش گاز شهید هاشمی نژاد )خانگیران(

 ) سهامی خاص (

سازمان ثبت اسناد و املاک کشور - حوزه ثبت ملک زیبادشت تهران

آگهی تحدید حدود اختصاصی

چون تحدید حدود قسمتی از پلاک 126 اصلی، شش دانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی در آن، به مساحت 311/20 مترمربع، واقع در بخش ده تهران مورد 

تقاضای محمدعلی زینلی فرزند علی اکبر به شماره ملی 0053339924 تاکنون به عمل نیامده و عمل به تبصره ماده 15 قانون ثبت مقدور نبوده است. لذا 

عملیات تحدید حدود ملک مذکور در تاریخ 1403/08/22 روز سه شنبه ساعت 11 صبح در محل وقوع ملک شروع و به عمل خواهد آمد. بدینوسیله به اطلاع 

مجاورین پلاک ثبتی موصوف می رساند در روز و ساعت مقرر در محل حضور به هم رسانند. چنانچه اعتراضی به حدود و حقوق ارتفاقی داشته باشند ظرف مدت 

یک ماه از تاریخ تنظیم صورتمجلس تحدید حدود اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد و املاک زیبادشت تسلیم و رسید دریافت دارند و در اجرای تبصره 2 ماده 

واحده اصلاح مواد 16 و 20 قانون ثبت مصوب 73/3/25 مجلس محترم شورای اسلامی ظرف مدت یک ماه دادخواست اعتراض خود را به مرجع قضایی تقدیم 

و گواهی آن را به دفتر این اداره تسلیم و رسید اخذ نمایید. تاریخ انتشار: 1403/07/25 )توضیح اینکه تاریخ قیدشده فقط مربوط به انتشار آگهی می باشد(

تاریخ تحدید: 1403/08/22 

محمدعلی ابراهیمی - سرپرست واحد ثبتی حوزه ثبت ملک زیبادشت تهران
م الف: 13861

سازمان ثبت اسناد و املاک کشور - حوزه ثبت ملک زیبادشت تهران

آگهی تحدید حدود اختصاصی

چون تحدید حدود قسمتی از پلاک 596 اصلی، شش دانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی در آن، به مساحت 152/57 مترمربع، واقع در بخش ده تهران 

مورد تقاضای آقای علی سامانی فرزند حسین به شماره ملی 0066091888 تاکنون به عمل نیامده و عمل به تبصره ماده 15 قانون ثبت مقدور نبوده است. 

لذا عملیات تحدید حدود ملک مذکور در تاریخ 1403/08/20 روز شنبه ساعت 11 صبح در محل وقوع ملک شروع و به عمل خواهد آمد. بدینوسیله به اطلاع 

مجاورین پلاک ثبتی موصوف می رساند در روز و ساعت مقرر در محل حضور به هم رسانند. چنانچه اعتراضی به حدود و حقوق ارتفاقی داشته باشند ظرف مدت 

یک ماه از تاریخ تنظیم صورتمجلس تحدید حدود اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد و املاک زیبادشت تسلیم و رسید دریافت دارند و در اجرای تبصره 2 ماده 

واحده اصلاح مواد 16 و 20 قانون ثبت مصوب 73/3/25 مجلس محترم شورای اسلامی ظرف مدت یک ماه دادخواست اعتراض خود را به مرجع قضایی تقدیم 

و گواهی آن را به دفتر این اداره تسلیم و رسید اخذ نمایید. تاریخ انتشار: 1403/07/25 )توضیح اینکه تاریخ قیدشده فقط مربوط به انتشار آگهی می باشد( 

تاریخ تحدید: 1403/08/20 

محمدعلی ابراهیمی - سرپرست واحد ثبتی حوزه ثبت ملک زیبادشت تهران
م الف: 13862

حتی یک روزنامه نگار و محقق مســتقل دسترسی به 

ایــن پرونده ندارد که توضیح دهــد گره ها و حفره های 

سیاســتی، مدیریتی، و نظارتی دولت کدام هاست که 

چنین فســادی در این ابعاد شکل گرفته است، بدون 

اینکه تا انتها کســی متوجه و مانع شود؟ اینکه برخی 

معتقدند فســاد در جامعه ایران نظام مند شده، یعنی 

همیــن که فســادی رخ می دهــد که حداقــل ۶۳نفر 

در آن دخالــت داشــته اند و از آن مهمتــر اینکه مبلغ 

وحشــتناکی اختلاس شــده و کســی متوجه این امر 

نشده اســت. ناپدید شــدن و اصولاً اختصاص چنین 

مبلغ وحشــتناکی به یک موضوع بی اهمیت و فاسد 

به تنهایی نشان دهنده حفره  فساد است و باید نسبت 

به بستن این حفره ها اقدام کرد و این کار قاضی نیست. 

البته دادرسی ضدفساد در دوره جدید و ریاست آقای 

اژه ای با دوره قبل فرق می کند. در دوره قبل، نمایشی 

بــود و هدف های سیاســی و انتخاباتی داشــت و حق 

برخی نیز ضایع شــد و لــذا احکام آنها نقــض گردید. 

ولی این نقطه قوت نباید ما را از نقطه ضعف و مهم این 

دادرســی ها غافل کند. راه دسترســی به پرونده برای 

مردم و افراد و کارشناســان مســتقل به کلی مســدود 

است؛ لذا حداکثر دستاورد این دادرسی مجازات افراد 

است؛ مجازاتی که برای مردم سودی ندارد. مردم باید 

بدانند چرا این جرم خانمان ســوز رخ داده است؟ این 

ضعف دادرســی را می توان جبران کرد؛ ولی چون راه 

بر آگاهی عمومی باز نیســت، بعید اســت که تحولی 

رخ دهــد. پس از این دادگاه هم، مثل داســتان آن قتل 

ما می مانیم و دو خانواده ای که پدران خود را از دســت 

داده اند و هر دو دچار بحران روانی و اقتصادی شده اند 

و چه بســا فرزنــدان آنان بــرای تامین زندگــی خود در 

مسیرهای خلاف گام بردارند. البته، حکم صادره علیه 

قاتل عادلانه بوده؛ ولی رفتار کلی حکومت بازدارنده و 

آگاهی بخش نبوده است و لذا، این جرایم تکرار خواهد 

شد. ساختاری که به شفافیت و حق دسترسی آزاد به 

اطلاعات رضایت ندهد، همچنان باید شاهد بازتولید 

جرم و فساد باشــد. از این نظر، حق مجازات کردن آن 

نیز محل سوال و مناقشه خواهد بود.

وزیر جنگ اسرائیل: 
به دنبال 
جنگ جدید 
نیستیم
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سرمقاله

نگـــاه 
تحلیلگر فرض کنید کســی به دلیــل اختلافات مالی 

با شــریک خــود مجادلــه و دعــوا می کند و 
ناخواســته او را می کُشــد. قاتل و مقتول پدر 
دو خانــواده هســتند. دســتگاه قضایــی بر 
حســب قانون، قاتــل را محاکمــه و در نهایت 
هــم به اتهام قتــل عمد حکم قصــاص صادر 
می شــود. دادگاه کار دیگری نمی تواند انجام 
دهد. ولی در این میان، دو نفر جان باخته اند 
و دو خانواده نیز متلاشــی شــده اند. جامعه 
هــم زخم خورده اســت. در این میان، گریزی 
هم از دادرســی و مجازات نیست و ایرادی به 
دادرسی قانونی نیست. پس آیا کار حکومت با 
صدور این حکم تمام شده است؟ قطعاً خیر. 
شــاید حل اختلافات مالی آن دو نفر از طریق 
روش های قضایی و حقوقی ســخت و محال 
بود که کار به درگیری شخصی رسید. یا تغییر 
در مقــررات دولتی آنان را دچار اختلاف کرده 
باشد. یا آموزش ندیده اند که چگونه اختلاف 
خود را حل کنند. دلایل گوناگونی وجود دارد 
که باید رســیدگی کــرد و درس گرفت و مانع 
چنین رویدادهایی شــد. همه اینها در قالب 
پیشــگیری از جــرم و مطابق قانون اساســی 
وظیفه حکومت اســت. قانون پیشــگیری از 
جرم مطابــق اصل۱۵۶ قانون پیشــگیری از 
وقوع جــرم در ســال۱۳۹۴ تصویب شــد. با 
توجه به این نکات و مقدمات، پس از گذشت 
حــدود دو ســال از وقوع فســاد چــای دبش 
اکنون دادســتان تهــران اعلام کرده اســت 
که »کیفرخواســت پرونده چــای دبش صادر 
شــد. برای ۶۳نفر کیفرخواســت صادر شده 
که بعضــی از این افــراد کارمند بانک، بعضی 
کارمند وزارت جهاد کشاورزی، وزارت صمت 
و ســازمان توســعه و تجارت و تعدادی نیز از 
مدیــران و عوامل گــروه دبش و شــرکت های 
وابسته به آن هستند. اتهامات متهمین اصلی 
این پرونــده، اخــلال کلان و عمــده در نظام 
اقتصادی و ارزی کشور، معاونت در این اتهام، 
تحصیل مال نامشروع و همچنین پرداخت و 
اخذ رشوه اســت. در پرونده مذکور، علاوه بر 
مســائل و تخلفات ارزی گــروه دبش، بیش از 
۳۰هزار میلیارد تومان تسهیلات بانکی بدون 
ضوابط و مقررات در اختیار این گروه گذاشته 
شده است. تاکنون اموالی که از متهم اصلی 
این پرونده شناســایی و توقیف شــده، حدود 
۲۰هزار میلیــارد تومان اســت.« اگر تصوری 
علمی نســبت به پیشــگیری از جــرم وجود 
داشــت، کار به جایی نمی رسید که در قحطی 
ارز کشــور با یــک پرونده ۳/7میلیــارد دلاری 
مواجه شویم که اموال توقیف شده از متهمان 
آن کمتــر از 7درصد کل مبلغ اتهامی اســت. 
همچنیــن، حداقل ۶۳نفر از چنــد نهاد مهم 
دولتی در این جرم مشارکت داشته اند و اتهام 
هم بسیار ســنگین و  مستوجب اشدمجازات 
اســت؛ آن هم در دولت آقای رئیســی که پیش 
از آمــدن به دولــت، دادگاه های ضدفســاد راه 
انداختند و مسئولیت اجرای قانون پیشگیری 
از وقوع جرم نیز با خودش بوده است و قرار بود 
دولتی ضدفساد و عاری از آن تحویل دهد؛ ولی 
نتیجه آن شد که رکورد همه فسادهای قبلی را 
شکستند. متاسفانه در جریان این دادرسی نیز 

10 دستگاه قضایی بسته عمل می کند. 

در شــرایط فعلی و تا پــس از انتخابات آمریکا و 
یــا تا آتش بس در غزه و لبنان به نظر می رســد و 
شایسته اســت مواردی مورد توجه قرار گیرد. 
اجمــالًا بایــد بدانیم چرا بــه اینجا رســیدیم؟ 
می دانیــم به تدریج جمهوری اســلامی پس از 
جنگ برای دفاع از نظام سیاسی و ایران پنج کار 

را انجام داده است:
١- کســب رضایت مردم پس از جنگ از طریق 
بازســازی خرابی هــا و احتــرام به شــهروندان 
)این مســیر تا ســال ٨۴ ادامه داشــت، پس از 
آن سیاســت بازدارندگــی، سیاســت توســعه 
کشور را به حاشــیه برد و توازن میان »میدان« 
و »دیپلماســی« به نفــع »میدان« تمام شــد و 

متاسفانه این خطای راهبردی پرضرری بود(.
٢- تقویت صنعت هسته ای.

٣- تقویت توان موشکی و پهپادی.
۴- تقویت شــبکه مقاومت در دو دهه اخیر که 

محور اصلی آن حزب الله لبنان است.
۵- تقویــت نیرو های انتظامــی در داخل برای 

کنترل اعتراضات شهری.
اما در شرایط فعلی به کجا رسیده ایم؟

١- به خاطر کندی در توسعه کشور، جامعه ایران 
را با انــواع بحران ها و ناترازی هــا و نارضایتی ها 

روبه رو کردیم.
٢- از پنج محور فوق، محور چهار یا یکی از ارکان 
محور مقاومــت، یعنی حزب الله، ضربه خورده 
اســت و دولت اســرائیل روحیه گرفته است و 
قصد دارد به بقیه ارکان مقاومت که در رأس آن 

ایران است ضربه بزند.
٣- در دو دهه گذشته مجموعه نظام در کسب 
رضایت مردم، موفق نبوده است. الان، شکاف 
میــان دولت و ملت جدی اســت و اوضاع مثل 
دهه شصت نیست. این خطاست که عده ای به 
این ویژگی شکاف توجه نکنند و بخواهند دهه 
شصت را احیا کنند و مثلًا شعار »جنگ جنگ 

تا رفع فتنه از جهان« را بدهند.
۴- اگــر بحــران اقتصــادی موجــود در شــرایط 
جنگی تشــدید شــود، عنصر پنجم هم ضعیف 
می شــود. یعنــی، ایــران از یک طرف با دشــمن 
نسل کش اسرائیل-آمریکا روبه روست و از طرفی 
دیگــر، در صــورت تضعیــف هیمنــه نیروهــای 
امنیتی )خدایی ناکرده به خاطر حملات هوایی و 
الکترونیکی دشمن( احتمال بروز اعتراضات کور 
شهری )نه اعتراضات صنفی و مدنی( وجود دارد 
2 که این از قدرت نیروهای امنیتی می کاهد.

 قوت و ضعف
 دادرسی قضایی

راهبرد شرایط 
شبه جنـگی

کیفر خواست 
چای دبش 

صادر شد
تهدیـد

  پزشکیان 
به برکناری 
و محاکمه 

رخداد 
قضایی
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رخداد
سیاست 
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یک نماینده تندرو درباره پرونده ای با ۶۳ متهم 
ظریف اولتیماتوم داد

حمیدرضاجلاییپور
جامعهشناسوفعالسیاسیاصلاحطلب

 موج شایعات
  با حضور 

اسماعیل قاآنی 
فرمانده نیروی 
قدس سپاه در 

مراسم تشییع شهید 
نیلفروشان فرو خفت 


